
Iran Pistachio Association  انجمن پسته ایران

همفکری و برخورد منطقی و منصفانه 
اعضاء با مسایل، نوید بخش
 آینده بهتر برای انجمن 

سال دوم- فروردین 1389 - شماره 28-29 )8 صفحه(

»پسته« جای مرکبات را می گیرد؟

طرح بازگشت پسته ایران به  بازار ژاپن

در صفحات دیگر می خوانید:

7آخرین اخبار از پسته آمریکا
6

کمیسیون باغبانی 
3عملکرد بیمه کشاورزی را بررسی کرد

8 حضور جوانان كرماني در جشنواره ملی جوان ایراني

به منظور بررسي امكان كشت پسته در منطقه 
داراب اس��تان ف��ارس، هيأتی از كارشناس��ان 
ترويجي و محققان مديريت جهادكشاورزي و 
ايستگاه تحقيقات كشاورزي اين شهرستان از 
بخشهای مختلف تحقيقاتی و ايستگاه شماره2 
موسسه تحقيقات پس��ته كشور بازديد داشتند. 
هيأت اعزامی در جلسه مشترك با دكتر محمد 
عبداللهي رئي��س و چند نفر از كارشناس��ان و 
محققان مؤسسه تحقيقات، درباره مسائل فني و 
اجرايي امكان كشت پسته در مناطق كشاورزي 

مختلف داراب فارس تبادل نظر كردند.
ادامه در صفحه 8

2محلول پاشی کلسیم در باغهای پسته

جایگاه رفیع پسته ایران در صادرات غیر نفتی
928 میلیون دلار؛ سهم ارزشی صادرات پسته در سال 1388

سهم پس��ته از صادرات غير نفتی كش��ور در سال 1388 
ب��ه 928 ميليون دلار رس��يد. چنانچه محصولات ناش��ی از 
هيدروكربورهای نفت��ی و گازی، همچون بوت��ان و پروپان  
واتيلن و ساير ميعانات گازی را از سبد محصولات غيرنفتی 
كه در آمار كش��ور ارائه می شود خارج س��ازيم، »پسته« در 
مقام اصلی ترين محصول غير نفتی كش��ور ق��رار می گيرد. 
محاسباتی كه از آخرين آمار گمركات رسمی كشور به دست 
آمده، ارزش برتر صادراتی محصول پسته در مقايسه با چند 

كالا و محصول مطرح در صادرات غير نفتی كش��ور را نشان 
می دهد:  

در س��ال 1388 ارزش صادراتی »پس��ته« تقريبا دو برابر 
صادرات فرش دس��تباف ) بدون گليم( اس��ت. كل زعفران 
صادر شده به كشورهای مختلف در سال 1388معادل 180 
ميليون دلار اعلام ش��ده كه در مقايسه با آن  ارزش صادرات 
پسته بيش از 5 برابر می شود. صادرات خرما در سال 1388 
معادل 90 ميليون دلار و محصول صادراتی پسته در اين سال 

از نظر ارزشی 11 برابر آن بوده است. 
 ،)econews.ir( به گزارش خبرگزاری اقتصادی ايران
آمار رسمی گمرك ايران نشان می دهد؛ كه در سال 88 به رغم 
رش��د 10/1 درصدی صادرات غيرنفتی، واردات با كاهش 
1/59 درصدی رو به رو شده است. تجارت خارجی كشور 
طی سال گذش��ته با 21 ميليارد و 321 ميليون دلار صادرات 
غيرنفتی در براب��ر 55 ميليارد و 189 ميلي��ون دلار واردات 

رسمی، رقم خورده است.

شرکت های اروپائی مجاز برای پاکسازی 
2محمولات آلوده به آفلاتوکسین

گزارش مجمع عمومی عادی سالیانه انجمن پسته 

بررسی امکان تغییر الگوهای کشت در داراب
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طبق تحقيقات صورت گرفته توس��ط محققان دانشگاه »كارنيكی 
ملون« ايالت پنسيلوانيا، براساس اطلاعات سال 2002 ، بخش »توليد 
و توزيع برق« و »كشت غلات« 90درصد كل مصرف مستقيم آب را 

داشته و پرمصرف ترين صنايع آمريكا می باشند. 
بيشترين آب مصرف شده)60 درصد( در زنجيره توليد هرصنعت 

به صورت غيرمستقيم است. 
در مصرف غيرمس��تقيم آب، صنعت موادغذايی و نوشيدنی با 30 
درصد رتبه اول را دارد. مثلا" برای توليد 2/3 كيلوگرم شكر سفيد، 333 

ليتر آب مصرف می شود. )اكثر آن در كشت چغندر و نيشكر(
 تش��نه ترين صناي��ع آمري��كا نس��بت ب��ه خروج��ی دلاری

 )dollar output( به ترتيب عبارتند از: 
1-کشت غلات،2-کشت پنبه،3-کش��ت نیش��کر و چغن��در قند، 
4-کش��ت مغزهای درختی،5-کش��ت میوه جات، 6-تولید آرد و 
مالت، 7-تولید و توزیع برق، 8-آرد کردن ذرت به همراه استفاده 

از آب، 9-تولید شکر از چغندر قند،10-کشت سبزیجات.
Greenbang  , 12   April  2010  : منبع

اتحاديه اروپا برای كنترل آفلاتوكسين در مرزهای ورودی خود، 
دستور العمل جامع عملياتی جديدی صادر كرده است. 

در اين دستور العمل، ليست به روز شده شركت هايی قرار دارند 
كه مجوز اتحاديه اروپا برای سورتينگ يا اصلاح فيزيكی محمولات 
وارده با آلودگی آفلاتوكسين بيشتر از حد مجاز را دريافت كرده اند.

كميس��يون بازرگانی »انجم��ن« ضمن اعلام اي��ن خبر افزوده 

اس��ت: با توجه به ابلاغ حدود مجاز و روش نمونه برداری جديد 
اروپا كه قبلًا به اطلاع اعضای انجمن رسيده، ضرورت بازنگری در 

دستورالعمل قبلی احساس می شد.
برای اس��تفاده بازرگانان، صادركنندگان و ساختارهای كنترلی 
صنعت پسته ايران ليست مزبور در وب سايت انجمن پسته ايران 

در بخش اخبار قابل دسترس است.

تشنه ترین صنایع 
در آمریکا
 90 درصدمصرف مستقیم آب

در »کشاورزی« و 
»تولید  و توزیع برق« است

شرکت های اروپائی مجاز برای پاکسازی محمولات آلوده به آفلاتوکسین

كتابچه راهنمای كنترل آفلاتوكسين چيست ؟
GUIDANCE DOCUMENT كتابچه ای است كه در 
ماه مارس 2010 توسط اتحاديه اروپا برای مراجعه مأموران گمرك 

و بهداشت اروپا و شركت های فعال اروپايی منتشر شده است.
در اين كتابچه مقررات موجود كه در قالب دس��تورالعمل های 
متعدد و متفرق در طول سال های متمادی تصويب شده و به علت 
وجود مواد ناسخ و منسوخ و تعدد متون به سختی قابل مراجعه اند، 

به نحوی منظم زير عناوين قابل فهم و بسته بندی شده است.
مطال��ب  مهم تري��ن  انجم��ن  بازرگان��ی  كميس��يون 

 اي��ن كتابچ��ه را اس��تخراج و ب��رای اس��تفاده اعض��اء منتش��ر 
می كند.

متن كامل اين كتابچه مهم در 85 صفحه به رايگان برای اعضای 
علاقمند انجمن ارسال خواهد شد.

چنانچه ش��ما عض��و انجمن هس��تيد ي��ک email ش��امل: 
ن��ام ، ن��وع عضوي��ت )پيوس��ته ي��ا وابس��ته(، آدرس پس��ت 
 الكترونيك��ی، تاري��خ اعتب��ار كارت خ��ود را ب��ه آدرس ،

  Tehran@pistachioassociation.com ارس��ال كنيد تا 
كتابچه الكترونيكی كامل برای شما فرستاده شود.

انجمن منتشر می کند: متن کامل »راهنمای کنترل آفلاتوکسین اتحادیه اروپا« 

محلول پاشی
 کلسیم

 در باغهای پسته
توجه به تامين كلس��يم مورد نياز 
باغهای پس��ته در فصل بهار بس��يار 

ضروری است
كمب��ود كلس��يم طی س��ال های 
اخير و با توجه به نوسانات دمايی و 
رطوبتی ايجاد مشكل كرده و تامين 
اين عنص��ر را در رديف اول اهميت 

قرار داده است. 
كلس��يم در ممانع��ت از ريزش 
خوشه ها، افزايش مقاومت درخت 
به س��رمازدگی، افزاي��ش مقاومت 
درخ��ت ب��ه تنش ه��ای محيطی و 
بالاخره كاهش عارضه لكه پوس��ت 
استخوانی در رقم پسته اكبری نقش 

اساسی دارد. 
محلول پاش��ی كلس��يم به دليل 
فيزيولوژی خاص اي��ن عنصر تنها 
در اوايل فصل رشد و به همراه مقدار 
كمی كوده��ای هورمون��ی در رفع 
مشكلات مربوط به كمبود اين عنصر 

موثر است.
بهترين ن��وع كود ب��رای محلول 
پاشی كلس��يم، ش��كل»كلاته« اين 

عنصر می باشد. 

تعیین تکلیف
 استمهال بدهی 
صادرکنندگان 

معاون سازمان توس��عه تجارت 
ايران از تعيين تكليف استمهال بدهی 
صادركنندگان تا پايان فروردين ماه 

سالجاری خبرداد. 
كيومرث فتح اله كرمانش��اهی در 
گفتگو با مه��ر اعلام ك��رد: پرونده 
تمام��ی صادركنندگانی ك��ه با ذكر 
ادله كافی، ثابت كرده اند كه اقس��اط 
وام آنها به دليل كاهش صادرات در 
اثر بحران به تعويق افتاده، به سيستم 

بانكی ارسال شده است. 
وی افزود: »اين سازمان در حال 
چانه زنی با سيستم بانكی و بررسی 
پرونده ه��ا ب��رای اس��تمهال بدهی 
صادركنندگانی اس��ت كه تقاضای 

استمهال وام های خود را دارند.« 
كرمانش��اهی در م��ورد بودج��ه 
جوايز صادراتی در س��ال 89 گفت: 
در بودجه س��ال 89 كل كشور، 112 
ميليارد تومان اعتب��ار در نظر گرفته 
ش��ده كه با توج��ه ب��ه معوقاتی كه 
سازمان توس��عه تجارت ايران بابت 
جوايز صادراتی س��نوات گذشته به 
صادركنن��دگان دارد، اين رقم كافی 

نيست. 
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شانزدهمين جلسه كميسيون باغبانی در تاريخ 22 فروردين 
در محل دفتر مركزی انجمن پس��ته ايران در كرمان تشكيل 

شد.
مذاکرات و مصوبات 

1- چند تن از اعضاء گزارش هايی از درصدهای متفاوت 
خسارت ناشی از عدم تبديل جوانه های زايشی به محصول در 

برخی مناطق ارائه دادند.
خس��ارت احتمالی ناش��ی از كمبود نياز س��رمايی برای 
محصول امسال مورد بحث واقع شد. به علت كمبود اطلاعات 
آماری و علمی مستند مقرر شد كميسيون راهكارهای جبران 

نقص آمار و تحقيقات كافی را بررسی كند.
2- نماينده صندوق بيمه كشاورزی استان كرمان گزارشی 
از عملكرد 8 ساله بيمه كش��اورزی در استان ارائه داد. اعضاء 
كميسيون نسبت به عملكرد بيمه كشاورزی اين اشكالات و 

انتقادات را مطرح كردند:

كاهش كمک های دولت به صن��دوق بيمه؛پايين بودن 
دق��ت در ارزيابی مي��زان محصول؛عدم تناس��ب غرامت 
پرداخت ش��ده ب��ا خس��ارت وارده؛تأخي��ر در پرداخت 
خسارت؛ نبود بانک اطلاعاتی از سوابق عملكرد محصول 
و بيمه ه��ر ي��ک از مش��تريان؛تاريخ مهلت انقض��اء بيمه 
گذاری سالانه؛ عدم شفافيت از تعريف عوامل خسارت زا؛ 
صلاحيت كارشناسان بيمه؛ فاصله بين اعلام وقوع خسارت 
توس��ط باغدار تا اعزام كارشناس��ان؛ واريز مبلغ غرامت به 
حساب های خاص بدون هماهنگی با بيمه گزار؛ عدم امكان 
داوری مس��تقل خارج از دايره كارشناسی و ارزيابی بانک 
كشاورزی؛ محدوديت شعب اس��تانی در تأئيد  و پرداخت 
مبالغ بالای خسارت؛ نبود گزينه منطبق با برداشت محصول 
بالاتر از 1/5 ت��ن در هكتار؛گس��تردگی غي��رلازم عوامل 
خسارت زای مشمول بيمه؛وابس��تگی غرامت پرداختی به 
ارزيابی كارشناس بيمه نس��بت به عوامل خسارت زا كه از 

نظر علمی ناشناخته است.
نماينده صن��دوق بيم��ه در مورد مس��ائل عنوان ش��ده 
توضيحات��ی داد و در جه��ت كاه��ش و حل برخ��ی از اين 
مشكلات خواس��تار همكاری و ارتباط نزديک تر فی ما بين 

شد.
3- مقرر گرديد: كميس��يون باغبانی نام��ه ای در زمينه ی 
جايگاه پسته ايران در جهان و تأثير آن در سياستگزاری های 

آتی كشور برای ارسال به وزير جهادكشاورزی تهيه كند.
4- رئيس كميسيون باغبانی از پيگيری موضوع های ذيل كه 

در جلسات قبل مطرح شده گزارشی ارائه داد:
* چالش های روزمره ميان كش��اورزان پس��ته و وزارت 
نيرو* پيشنهاد ايجاد روستای نمونه پسته، ارجاع شده از هيأت 
مديره *مسأله افزايش بهره وری باغ های پسته كشور، ارجاع 

شده از دبيركل* امكان توليد پسته ارگانيک.
 مقرر شد :اقدامات لازم در اين موارد صورت گيرد. 

پرسش: در حالیکه می باید در دشت های 
ممنوعه، از طریق کنترل و مدیریت برداشت 
از منابع، افت سطح آبهای زیرزمینی نداشته 
باشیم، متأس��فانه شاهد افت بس��یار شدید 
س��طوح آبهای زیرزمین��ی در اکثر قریب به 
اتفاق این دش��تها هس��تیم. این امر موجب 
خسارت بسیار به سرمایه گذاران در این رشته 
می گردد. مس��ؤولیت جبران خسارت ناشی 
از کاهش آبدهی و یا خشک شدن قنوات و 
چاههای پروانه دار واقع در دشت های ممنوعه 
با کیس��ت و نحوه اقدام خس��ارت دیدگان 

چگونه است؟
پاسخ: اصولاً پيشنهاد ممنوعيت دشت ها به 
دليل افت سطح آب زيرزمينی، اجرای طرح های 
دولتی و حفظ س��رمايه گذاريهای انجام شده 
قبلی )چاههای حفر ش��ده قبل از ممنوعيت( 
براساس ماده 4 قانون توزيع عادلانه آب صورت 
می پذيرد. در حقيقت جلوگيری از توسعه بهره 
برداری از مناب��ع آب زيرزمينی برای مصارف 
پرآب طلب )كشاورزی( يكی از راههای كنترل 
و مديريت برداش��ت از مناب��ع آب زيرزمينی 

محسوب می شود.
ماده 9 آئين نامه اجرايی فص��ل دوم قانون 
توزيع عادلانه آب، ب��ه خصوص تبصره 5 آن، 
تكاليف ش��ركت های آب منطقه ای را پس از 

اعلام ممنوعيت به شرح زير مقرر كرده است:
"تبصره 5- شركت ها و س��ازمان های آب 
منطقه ای مكلفند پس از اعلام ممنوعيت مستمراً 

منطقه را مورد مطالعه قرارداده و هر سال يک بار 
وضعيت سفره آب زيرزمينی را به وزارت نيرو 
گزارش نمايند و همچنين شش ماه قبل از پايان 
مدت ممنوعيت با تكميل مطالعات، پيش��نهاد 
خود را در مورد ادامه يا رفع ممنوعيت به وزارت 
نيرو ارسال تا وزارت  نيرو فرصت كافی برای 
بررسی و اعلام ادامه يا رفع ممنوعيت، حداقل 
دو ماه قبل از انقضاء مدت ممنوعيت را داشته 

باشد."
ضمناً ب��رای تأمين آب چاهه��ای واقع در 
مناطق ممنوعه كه آبده��ی آنها نقصان فاحش 
نموده يا دچار نقص فنی ش��ده اند مواد10،11 
و13 آئين نامه اجرايی مقرراتی را وضع كرده كه 
امكان تأمين آب تا حدودی قابل دسترس است 
ولی به صورت كامل قابليت اجرا پيدا نمی كند؛ 
زيرا در بسياری از مناطق ممنوعه اصولاً پتانسيل 
آب های زيرزمينی به واس��طه حفر چاههای 
غيرمجاز، اضافه برداش��ت از چاههای پروانه 
دار و صدورمجوزحفرچاه های شرب، صنعت 
وخدمات )م��اده 12 آئين نام��ه اجرايی فصل 
دوم قانون توزيع عادلانه آب( كاهش فاحش 

يافته است.
به هر جهت به دليل برداشتهای غيراصولی، 
اقدامی درخصوص حفظ ظرفيت چاه ها به جز 

ماده 44 قانون توزيع عادلانه آب وجود ندارد.
"م��اده 44: در صورتيك��ه در اث��ر اجرای 
طرح های عمرانی و صنعتی و توسعه كشاورزی 
و سدسازی و تأسيس��ات مربوطه يا در نتيجه 
استفاده از منابع آب های سطحی و زيرزمينی 

در ناحيه يا منطقه ای قن��وات و چاهها و يا هر 
نوع تأسيسات بهره برداری از منابع آب متعلق 
به اشخاص، تملک يا خسارتی بر آن وارد شود 
و يا در اثر اجرای طرح های مذكور آب قنوات 
و چاهها و رودخانه ها و چشمه های متعلق به 
اشخاص حقيقی يا حقوقی و حقابه بران نقصان 
يافته و يا خش��ک ش��وند به ترتيب زير برای 

جبران خسارت عمل خواهد شد:
الف- در مواردی كه خسارت وارده نقصان 
آب بوده و جبران كسری آب امكان پذير باشد، 
بدون پرداخت خس��ارت، دول��ت موظف به 

جبران كمبود آب خواهد بود.
ب- در مواردی كه خس��ارت وارده ناشی 
از نقصان آب بوده و جبران كسری آب امكان 
پذير نباشد خس��ارت وارده در صورت عدم 
توافق با مالک يا مالكين طبق رأی دادگاه صالحه 

پرداخت خواهد شد.
ج- در مواردی كه خسارت وارده ناشی از 
خشک شدن يا مسلوب المنفعه شدن قنوات و 
چاهها و چشمه ها بوده، و تأمين آب تأسيسات 
فوق الذك��ر از طريق ديگر امكان پذير باش��د، 
مالک يا مالكين مذكور می توانند قيمت عادله 
آب خود و يا به مي��زان آن، آب دريافت نمايند 
و يا به اندازه مصرف معقول، آب و قيمت بقيه 
آن را درياف��ت كنند. در هر ص��ورت وزارت 
نيرو موظف به پرداخت خس��ارت ناش��ی از 
خشک شدن يا مسلوب المنفعه شدن تأسيسات 
مذكور می باش��د. در كليه م��وارد بالا چنانچه 
اختلافی پيش آيد طبق رأی دادگاه صالحه عمل 

خواهد شد.
د- در مواردی كه خس��ارت وارده ناشی از 
تملک و يا خشک ش��دن آب قنوات و چاهها 
و چش��مه ها ب��وده و تأمي��ن آب مالكين اين 
تأسيس��ات از طريق ديگر امكان پذير نباشد، 
خسارت مذكور در صورت عدم توافق با مالک 
يا مالكين طب��ق رأی دادگاه صالحه پرداخت 

خواهد شد.
ه�- نس��بت به چاهه��ا وقنوات و س��اير 
تأسيس��ات بهره برداری از منابع آب كه طبق 
مقررات غيرمجاز تشخيص داده شود خسارتی 

پرداخت نخواهد شد.
و- در مورد اراضی كه از منابع آب طرح های 
ملی در داخل و يا خارج محدوده طرح، آبياری 
می شود و خسارت آنها طبق اين قانون پرداخت 
ش��ده اس��ت بهای آب مصرفی طبق مقررات 
و معيارهای وزارت نيرو مانند س��اير مصرف 
كنن��دگان آب از ط��رف مصرف كنن��ده بايد 

پرداخت شود.
ز- در صورتيكه در اثر اجرای طرح خسارتی 
بدون لزوم تصرف و خريد به اشخاص وارد آيد 
خس��ارت وارده، در صورت عدم توافق، طبق 

رأی دادگاه صالحه پرداخت خواهد شد.«
بنابرای��ن می توان از طری��ق اعلام موارد 
خسارت به شرکت های آب منطقه ای موضوع 
را پیگیری کرد و اگر بر اساس مفاد هفتگانه 
ماده 44 جبران خس��ارت ننماین��د از طریق 

دادگاههای صالحه اقدام لازم بعمل آورد.
مشاوران حقوقی انجمن 

كمیسیون باغبانی عملکرد بیمه كشاورزی را بررسی كرد

پرسش و پاسخ های قانونی

باغداران با حقوق خود
 در بهره برداری از منابع آب
 آشنا شوند
قسمت چهارم
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گزارش مجمع عمومی عادی سالیانه انجمن پسته 

نوید بخش آینده بهتر برای انجمن است
  »تولید« و» صادرات«، دو روی یک سکه اند  عملکرد سال مالی 1387 به تصویب رسید

جلسه مجمع عمومی عادی ساليانه انجمن 
پس��ته ايران در روز دوش��نبه24 اس��فند ماه 

1388در كرمان برگزار شد. 
دستور جلسه: رسيدگی و اظهار نظر نسبت 
به گزارش هيأت امناء و بازرسان،بررس��ی و 
تصويب صورتهای مالی انجمن،ساير مواردی 
كه در صلاحيت مجمع عمومی س��اليانه می 

باشد.
جلسه در ساعت 10:45 با حضور اكثريت 
رسميت يافت. آقايان محمود ابطحی، علی اكبر 
نشاط، مسعودمعين و محمد حسين كريمی پور 
به عنوان هيأت رييس��ه انتخاب شدند، كه به 
ترتيب به عنوان: رييس/ دوناظر / منشی / قبول 

مسووليت كردند. 
گزارش عملكرد س��ال مالی 1387 كه در 
مرداد 1388 به تصويب هيأت امناء رسيده بود 
توسط دبيركل ارائه شد و تراز مالی سال 1387 
نيز مورد بررسی قرار گرفت و با رای گيری، 

صورت های مالی به تصويب مجمع رسيد. 
عملکرد انجمن:

مجتب��ی خس��روتاج ب��ا اش��اره ب��ه اهم 
فعاليت های انجمن در دو س��ال اخير گفت: 
دس��تور كار س��ال 87، كار س��ازماندهی، 
ش��كل گيری دفاتر كرمان و تهران و تشكيل 
كميس��يون ها، انتشار نش��ريه خبری انجمن، 
راه اندازی وب س��ايت، تعامل ب��ا وزارتخانه 
های ذيربط بود. فعاليت های انجمن در سال 
1388 متمركز شد بر توسعه ظرفيت ها و زير 
ساخت های صنعت پسته كشور و توسعه بازار 

صنعت پسته.
* دبي��ركل در اي��ن گ��زارش، عملك��رد 
كميس��يون های باغبان��ی، آب، بهداش��ت، 
بازرگان��ی، تحقي��ق و پژوه��ش و آموزش، 
همچنين اقدامات هيأت مديره در ستاد عالی 
پسته، طرح TCP )نظارت، بررسی، پيگيری، 
كنترل آلودگی آفلاتوكس��ين در پسته ايران(، 
اقدامات مقدماتی برای تاس��يس موزه پسته، 
احداث ترمينال صادراتی و راه اندازی مركز 
آموزش علمی كاربردی صنعت پس��ته را به 

اطلاع مجمع رساند. 
* برنامه ها و دستاوردهای انجمن در اعزام 
هيأت توليدی- تجاری به تركيه و س��وريه، 
شركت در سمپوزيوم بين المللی بادام و پسته 
در تركيه و حضور در نمايش��گاه های آنوگا 
آلمان، پرودكس��پو روس��يه، فودكس ژاپن، 

اجلاس خشكبار چين، نيز توضيح داده شد.
* بخش ديگر گزارش دبي��ركل، ارزيابی 

انجمن از نقاط ق��وت و ضعف، فرصت ها و 
تهديدها )SWTO( صنعت پسته كشور بود. 
* بعد از س��خنان دبي��ركل، چن��د تن از 
حاضران نظرات خود را درباره فعاليت های 
انجمن مطرح كردند.رييس هي��أت مديره با 
اشاره به مسايل و مشكلات پيش روی صنعت 
پسته كشور و پاسخ به س��والها، ، جلسه را در 
جريان فعاليت هايی كه انجمن در عرصه های 
مختلف مربوط به توليد و صادرات داش��ته و 

موفقيت هايی كه حاصل شده قرار داد.
نظرات، سوالهاو پیشنهادهای اعضاء

مهدی آگاه:- در مورد كارهايی كه انجمن 
در امور بازاريابی انجام داده، شخصاً مخالفم. 
انجمن پول��ش را بايد ص��رف كارهای بهتر 

بكند. 
- مزيت ب��زرگ تعاونی آن ب��ود كه وقتی 
كسی نمی خريد، پس��ته را می خريد و وقتی 
كه صادركننده نيازمند قرارداد طولانی مدت 
بود، می توانست به تعاونی متكی باشد. بايد 
به تعاونی و امثال آن كمک كرد تا اين نقش را 

مجدداً عهده دار شود.
کریمی پور: يقيناً كار انجمن نيس��ت كه 
برود قرارداد ببن��دد كه چند هزار تن پس��ته 
بفروشد اما پسته 60 سال در اين بازار مظلوم 
واقع ش��ده اس��ت. اصلی ترين مزيت هايش 
ناش��ناخته مانده، به طوری كه در بزرگترين 
بازار جهانی غذا مش��تری های اصلی ما نمی 
دانستند پسته ايران چه مزيت هايی نسبت به 
پسته رقيب دارد!تجربه آنوگا نشان داد تبليغ 
اين مزايا گوش ش��نوا دارد و س��بب ترغيب 
مصرف پسته ايران است. كل هزينه اين تبليغ 
از طريق كمک های س��ازمان توسعه تجارت 
پوشش داده شده كه كمک آن محدود به مسايل 

بازرگانی و توسعه صادرات است.
* درباره هزينه هايی كه در بخش بازرگانی 
ش��ده اين نظر مطرح گرديد كه می توانست 
صرف بخش تحقيق��ات و تولي��د و باغبانی 
شود. آقايان كريمی پور و محمد حسنی پاسخ 
دادند: هزينه هايی وجود دارد كه درآمدهای 
انجم��ن از محل حق عضويت ه��ا و اعانات 
بعضی افراد هيأت مديره و اف��راد ذينفع آنرا 
نمی پوش��اند. كمک هايی كه س��ازمان های 
دولت��ی بابت توس��عه ص��ادرات وبازرگانی 
می كنند، صرفاً برای مصارف خاص در بخش 
توسعه بازار اس��ت. اين بودجه را نمی توانيم 
صرف مثلًا تحقيقات كشاورزی كنيم. هرچند 
 اگر در بخش بازرگانی كاری صورت بگيرد و 

توسعه ای حاصل بشود، به سود كشاورز هم 
هست، ما همه در يک كشتی هستيم. 

علی وثوقی: براساس روند موجود در ده 
سال گذش��ته، در آغاز فصل برداشت، قيمت 
پس��ته پايين می آيد و در پايان فصل، 30 الی 
40 درصد افزايش پيدا می كند. اين مكانيسم 
تاكنون غير قابل كنت��رل بوده. كنت��رل آن به 
چه طريق اس��ت؟ آيا با عرضه است؟ بخش 
بازرگانی چه نقش و جايگاه��ی در آن دارد؟ 
برنامه انجمن برای مديريت نوسانات قيمت 
اول فصل و اضرار به باغدار چيس��ت؟ برنامه 
انجمن در م��ورد مصوبه اخي��ر مجلس عليه 

مالكيت آب چيست؟
- بازرگانان مبلغ بسيار جزيی را خودشان با 
توجه به صادراتی كه داشته اند به امور انجمن 
اختصاص  دهند. اينكه بگويي��م هزينه ها را 
از باغ��دار اخذ كنيم واقعاً غير ممكن اس��ت. 
اين هزين��ه را بايد بازرگان��ان تامين نمايند تا 
انجمن بتواند در ام��ور مربوط به تحقيقات از 

آن استفاده كند.
احمد دانش��ور ثانی:خبرنامه مفيد است. 
خبررسانی قيمت پسته به روز شود. آموزش 
باغداران از طريق انتشار مقالات علمی باغبانی 

به زبان س��اده، تعريف و اج��رای دوره های 
آموزشی ضروری است.

بهروز آگاه: طبقه بندی پس��ته و ايجاد 
رابطه بين قيمت و كيفيت پسته لازم است.

محمد حسن صداقت: هزينه ای در حدود 
6 الی 7 ميلياد وجود دارد كه 2 س��ال اس��ت 
صادركنندگان برای طرح آزمايش آفلاتوكسين 
پلكانی با آن مواجه هستند . انجمن در اين مورد 

چه برنامه ای داشته و دارد؟
توصيه: منابع اطلاعاتی خود را بيشتر كنيد.

مهدی عسکری: - اتحاديه باغداران پسته 
تشكيل شود.

- توجه بيشتر به نيازهای باغبانی ضروری 
است.

کاوه آگاه: مس��ايل آب خطرناك اس��ت. 
انجمن می تواند جلوی احجاف وزارت نيرو 

به باغداران را بگيرد.
محمدحسین اسفندیارپور:-  باغداران به 

آبياری نوين تشويق شوند.
- تورهای علمی- سياحتی بيشتر شود.

- پسته ايران در بازارهای جهانی، به ويژه 
تلويزيون های ماهواره ای تبليغ شود. 
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گزارش مجمع عمومی عادی سالیانه انجمن پسته 

نوید بخش آینده بهتر برای انجمن است
  »تولید« و» صادرات«، دو روی یک سکه اند  عملکرد سال مالی 1387 به تصویب رسید

احمد ایرانمنش :به باغداران كود دولتی 
نمی دهند، تهيه كود آزاد هم بس��يار مشكل 
اس��ت. يا عرضه آن را آزاد كنند، يا منابعی به 
باغداران معرفی كنند ك��ه بتوانند بموقع كود 

مورد نياز را از آنها به قيمت مناسب بخرند.
- اداره آبياری مش��كلاتی برای باغداران 
به وجود آورده است. انجمن موارد را بررسی 

و پی گيری كند.
- جهاد كشاورزی در كنار ما نيست. حتی 

راهنمايی مناسب ترويجی به ما نمی دهند.
- مساله وام ها و استمهال پيگيری جدی تر 

شود.
جلیل کار بخش راوری : انجمن مصوبات 
خوبی دارد. دبيرخانه آنها را جدی تر به اجرا 

برساند.
خانم مهندس مشکانی: بايستی در ساختار 
انجمن و ساختار سازمان انجمن تجديد نظر 

صورت گيرد. 
انجمن كميت��ه ای  ب��رای تدوين و وضع 
قوانين تشكيل دهد كه جايگاه واقعی هر يک 

از قوانين را مشخص نمايد.
قانون Codex يک اتفاق بود كه عده ای 
دور هم جمع ش��دند و كمک ه��ای فكری 

مادی و معنوی آقای آگاه توانست اين افراد را 
ساماندهی كند. 

محمد سلطانزاده: برای تاسيس موزه پسته 
زمين آن در اختيار گرفته شده و هماهنگی های 
لازم با مش��اور بعمل آمده، طرح آماده است. 
كلنگ زنی و ش��روع س��اختمان در دس��تور 
كار اس��ت. در مورد پايانه صادراتی، سازمان 
بازرگانی پيگير اس��ت و طرح آن  ارائه شده، 
از طرف بان��ک عامل يعنی بان��ک صادرات 
تسهيلات در اختيار قرار می گيرد.راه اندازی 
مركز آموزش علمی كاربردی صنعت پس��ته 

پی گيری می شود. 
توضیحات و پاسخ های رییس هیأت مدیره:

محسن جلال پور: طرح پلكانی در 4 سال 
قبل پيشنهاد شد، كه ستادعالی پسته در سال 
87 همزمان در س��فر هيأت دولت به كرمان 
رس��ميت يافت. »طرح پلكان��ی« مصوبه ای 
داش��ت. همزمان با آن قرار بود راهكارهايی 
پيش بينی ش��ود تا در طول دوره برداش��ت و 
توليد، در هر مرحله كه امكان آلودگی وجود 
دارد، از آلودگی ها كم ش��ود و سخت گيری 
برای صادركننده ها بيشتر شود و رعايت حد 
آفلاتوكسين در پسته صورت بگيرد تا به يک 

تعادلی برسيم. 
در ستاد پس��ته مصوب ش��د كه در زمان 
صادرات پس��ته اين حد رعايت ش��ود و به 
تدريج به توليد هم س��رايت كند و به سمت 
بهبود پيش برود. ام��ا به صورت كامل عملی 
نش��د و آمار غلطی در اين زمينه ارائه گرديد، 

اين موضوع را امسال انجمن دنبال كرد. 
- در جلسه ستاد عالی پس��ته كه در دهم 
مهر ماه سال 87 تشكيل شد انجمن به عنوان 
اعتراض مطرح كرد ك��ه انجام اين امر واقعی 
نبوده و درمجمع ستاد عالی، اعضاء را متقاعد 
كرد  تا در آن بازنگری ش��ود و كارشناس��ی 
توسط مجموعه دست اندركاران به رياست 
اداره اس��تاندارد انجام پذيرد. اكنون موضوع 
موكول شده به جلسه ستاد عالی پسته كه در 
نيمه دوم ارديبهشت يا نيمه اول خرداد سال 
1389 تشكيل خواهد شد. ستاد در اين مورد 

مصوبه ای خواهد داد. انجمن پی گير است.
- مبلغی ك��ه آقای دكتر وثوقی پيش��نهاد 
دادند بس��يار لازم اس��ت. دوره هيأت رئيسه 
فعلی در دی ماه سال 1389 به اتمام می رسد. 
مسلماً قبل از دی ماه بايد راهكار جديد برای 
درآمده��ای انجمن داش��ته باش��يم و هيأت 
رئيس��ه بعدی بر آن اس��اس پيش��روی كند. 
اين امر مستلزم خودياری اس��ت. يا از طريق 
سپرده گذاری كه از سود سپرده بتوان به اداره 

امور انجمن پرداخت.
طرح تش��كيل اتحاديه باغداران: رقابت 
پذير شدن پس��ته در دنيا از پيشنهادهای ارائه 
شده به ستاد عالی بوده ولی خرده مالكی و عدم 
ايفای نقش توسط جهادكشاورزی، اين امر را 
با مشكل روبه رو كرده است.كاری كه انجمن 
در اين زمينه كرده، تعريف يک روستای نمونه 
بوده برای پسته. مسئولان هم موافق هستند كه 
در استان كرمان، روستايی را به عنوان روستای 
توليد نمونه معرفی كنيم و همه  كارهای لازم 
را در آن انجام دهيم. بايد به س��متی رفت كه 
بهره وری بالاتر و توليد بيش��تر شود و قيمت 

تمام شده نيز پايين تر باشد. 
شفاف سازی قيمت: ما بايد شرايط بازار 
را تبيين كني��م و وضعيت ب��ازار را از طريق 
خبرنامه گ��زارش دهيم كه اي��ن كارتا بحال 
موثر بوده است. البته بعضی می گويند قيمت 
در خبرنامه اعلام نش��ود چون اعلام قيمت 
محدوديت برای ب��ازار بوجود می آورد ولی 
بعضی معتقدند كه نرخ بايد اعلام ش��ود. به 
پيشنهادی كه از خراسان رضوی شد، بايستی 

مجموعه ای جوابگو باشد. به اين نحو كه از 
6 نقطه استان قيمت سؤال و در سايت انجمن 
اعلام ش��ود و به طور روزانه يا از طريق پيام 

كوتاه يا ايميل اطلاع رسانی شود.
مسئله آب: آقای علی نظری پيگيری اين 
موضوع را انج��ام داده اند و 3 مرحله راهكار 
ارائه شده است: 1-بهره وری بهتر- در سفر 
دوم هيأت دولت مصوب شد كه نحوه آبياری 
را اجباری نكنيد تا محدوديت ها را برداريد. 
در اين سفر حدود 40 ميليارد تومان توانستيم 
از هيأت دولت كمک بگيريم برای بهره وری 

بيشتر از طريق سيستمهای مكانيزه آب. 
 انتقال آب: اين كار در رفس��نجان آغاز 
ش��ده و انتقال آب از جنوب نيز در دستور 
كار است. يک شركت برای آن مامور شده، 
كارهای اوليه انجام گرفته است. ماموريت 
دارد كه آب را ابتدا به سيرجان بياورد برای 
استفاده از فولاد.بعد هم به كرمان آورده شود. 
انتقال آب از اطراف هم مطرح اس��ت؛ مثل 
بردس��ير كه امكان آن وجود دارد.متاسفانه 
رويكرد استان در دو سال گذشته نسبت به 
آبياری كشاورزی تغيير يافته و اين ديدگاه 
مطرح است كه اين آب بايد مصارف صنعتی 
داشته باشد و صرف امور كشاورزی نشود! 

قرار است ارديبهشت سال آينده با حضور 
وزير نيرو جلس��ه ای داشته باشيم و دلايل رد 

اين ديدگاه را مطرح كنيم. 
تلاش برای تهيه لايحه قانون ملی آب

*چند ت��ن از باغ��داران و صادركنندگان 
از رسيدگی نكردن مس��ئولان به مسايل آب 
كشاورزی گله كردند. آنها معتقد بودند ناديده 
گرفتن كشاورزی در برابر صنعت از جفاهايی 

است كه به كشاورزی استان می شود. 
كريم��ی پور: آي��ا انجمن م��ی تواند حق 

كشاورز را استيفاء نمايد؟
يكی از اعضای هيأت رييس��ه پاسخ داد: 
بايد از امروز كرمانی ها كه صاحب ده نماينده 
در مجلس هس��تند، بيش��تر برنامه شان برای 
كميس��يون آب، كش��اورزی و منابع طبيعی 

مجلس باشد.
متاس��فانه در مورد آب ي��ک قانون ملی 
جامع نداريم. كرمانی ها بايد با تيم كارشناسی 
قدرتمن��د و توانمند، پيش نوي��س قانون را 
بنويسند و از طريق نمايندگان خود در مجلس 
تعداد لازم امضاء از نماين��دگان جمع آوری  
كنند و لايحه قانون ملی آب ايران را به مجلس 

ارائه بدهند. 
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بازگش��ت پس��ته ايرانی به ب��ازار ژاپن ، 
برای صنعت پس��ته ايران، اهميت راهبردی 
دارد؛ چون: با لحاظ رش��د 9 درصد مصرف 
مغزي��ات در ده��ه 1995- 2005 و ع��دم 
 توفي��ق امري��كا در جايگزينی پس��ته ايرانی
 )ناش��ی از طعم نامطلوب پسته آمريكا( بازار 
ژاپن با فضای خالی تأمي��ن حدود 7000 تن 

پسته مواجه است.
بازگشت به ژاپن )به عنوان سخت گيرترين 
وارد كننده كيفی مواد غذايی( بزرگترين تبليغ 

برای سلامت پسته ايرانی است. 
قيم��ت پس��ته در ب��ازار ژاپ��ن حداق��ل 
و  اروپ��ا  از  بيش��تر  ت��ن  دلار   500
 حداق��ل 900 دلار ت��ن بيش��تر از ب��ازار
 خليج فارس اس��ت. بازگشت به ژاپن قيمت 
متوسط فروش پسته ايرانی را بهبود می دهد. 

 )ingredient( بازار قوی مصرف صنعتی
در صنايع شكلات و شيرينی، مغزيات پوشش 
داده شده و آش��پزی، فرصت بی نظيری برای 
گسترش صادرات محصولات جانبی/ صنعتی 
پسته مانند مغز، مغز برش داده شده، خرده مغز، 

خمير پسته، كره پسته و روغن پسته است. 
چرا پسته ایران بازار ژاپن را از دست داد؟

ژاپن از بازارهای قديمی پسته ايران است. 
علاقه ژاپنی ها به موادغذايی طبيعی و سالم و 
ذائقه قوی مردم ژاپن سبب گسترش مصرف 
پسته ايران در اين كشورش��د، تاجايی كه در 
ميانه دهه 90 ميلادی، ژاپن با مصرف سالانه 
نزديک به7500 تن پس��ته ايران��ی بيش از 5 

درصد توليد پسته ايران را مصرف می كرد. 
 )monitoring پاي��ش تصادف��ی )
پس��ته ايران در دهه 90 و يافته شدن آلودگی 
آفلاتوكس��ين در محمولات وارداتی از ايران 
باعث ش��د كه دولت ژاپن به وضع مقررات 
كنترل اجباری تمام محمولات پس��ته ايران با 

شديدترين روش كنترل اقدام كند.
مقالات مكرر روزنامه ها و اخبار شبكه های 
تلويزيون در مورد "آلودگی سرطانزای پسته 
ايرانی" زمينه منفی ش��ديدی در اذهان مردم 
و تجار ژاپن ايجاد كرد. نتيجه آن شد كه ارقام 
واردات ژاپن از ايران به تدريج كم ش��د و در 
دهه اول قرن جديد ميلادی مصرف س��اليانه 
پسته ايرانی به ژاپن در حد مصرف ساليانه200 

تا 300 تن كاهش يافت. 
خاطر نشان می سازد: حذف 97 درصد از 
حجم وارداتی يک محصول در عرف تجاری 

به معنای حذف آن محصول  تعبير می شود. 

انجمن در راه احیای بازار ژاپن
انجمن پسته كار بررس��ی بازار ژاپن را با 
  foodex2008اعزام ي��ک تيم مطالعاتی ب��ه
آغاز كرد. در اسفند 1388، انجمن غرفه بزرگی 
را در foodex2010 بر پا نمود و با پخش فيلم، 
توزيع بروش��ورهای تخصصی و ملاقاتهای 
چهره به چهره با تجار واردكننده و مسؤولان 
بهداشت ضمن توضيح پيشرفت های صنعت 
پسته ايران در دهه اخير و بهبود چشمگير ارقام 
كنترلی در بنادر اروپا، زمينه های اوليه را برای 

بازگشت پسته ايران فراهم آورد. 
با هماهنگی به عمل آمده قدمهای بعدی 

طراحی شده به شرح ذیل است: 
دعوت از هیأت تجاری– بهداشتی ژاپن 

برای بازدید از ایران: 
هيأت ژاپن متش��كل از مس��ؤولان خريد 
و كنترل كيفي��ت واردكنندگان اصلی پس��ته 
ايران، مس��ؤولان بهداش��تی واردات ژاپن و 
چهره های علم��ی و آكادميک فعال در كنترل 

غذا و مايكوتوكسين ها خواهد بود. 
هدف از دعوت:

بازديد ازباغ هايی كه مفاهيم GAP در آنها 
رعايت می شود؛ 

بازديد از سرمايه گذاری وس��يع ايران در 
توسعه ترمينالهای صنعتی و انبارداری مدرن؛ 

بازديد از توان آزمايش��گاهی– كنترلی– 
تحقيقاتی ايران در عرصه پسته؛

آشنايی با انجمن پس��ته و كميسيون های 
تخصص��ی و برگ��زاری جلس��ات فن��ی 

تخصصی؛
جلب علاقه طرف ژاپنی به پسته ايرانی با 
انتقال مزيتهای رقابتی محصول )طعم بی نظير، 
تنوع واريت��ه،10 درصد  وزن مغز بيش��تر از 
آمريكا، قابليت برشتگی در دمای180 درجه 
سانتی گراد كه س��بب طعم مطبوع برشتگی و 

ميكروب زدايی است و ... ( 
آشنايی و مذاكره رودررو بين شركت های 
برگزيده فعال درب��ازار كيفی با طرف ژاپنی و 

بازديد از سايت های توليدی آنان؛

2- برگزاری سمينار پسته ايران  در توكيو 
دو گروه به عنوان هدف در اين سمينار در 

نظر گرفته می شوند : 
اول : مديران خريد واردكننده خش��كبار 
و مديران خريد ش��بكه های توزيع متوس��ط 

وبزرگ 
دوم : مس��ؤولان كنترل كيفيت در كنترل 
مرزی، كنترل داخلی، ش��ركتهای واردكننده 
وتوزيع كننده و تصميم سازان مقررات بهداشتی 

در اداره كل نظارت وزارت بهداشت. 
آنچه قرار است به مخاطبان منتقل شود: 

تغيير چهره پسته ايران از " كالای خطرناك 
با توليد كنن��دگان ن��اآگاه غير مس��ؤول" به 
"غذای س��الم قابل تهيه از توليدكنندگان آگاه 

و مسؤول"؛ 
انتقال دس��تاوردهای پس��ته ايران درباغ، 
ضبط، انبارش، ارتق��اء كيفيت، كنترل كيفيت 

در دهه اخير؛ 
انتقال آمار و اطلاعات مس��تند و شفاف، 
بهبود ركوردهای بهداش��تی پس��ته ايران در 

اتحاديه اروپا؛ 
توضيح دستاوردهای پروژه كريدور سبز 
)همكاری اتاق ايران با اتحاديه ميوه و خشكبار 

اتحاديه اروپا و اتحاديه جهانی خشكبار(. 
ژاپن با بازار 140 ميلي��ون نفری ثروتمند 
خود قريب نيم��ی از مص��ارف غذايی خود 
را وارد می كن��د و يک مش��تری طبيعی برای 
108 ميليون تن توليد كش��اورزی جمهوری 

اسلامی است.

بازگشت پسته ایران به بازار ژاپن
طرح بازاریابی ملی
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ارزش دلاريارزش ریاليوزن)کیلوگرم(کشور طرف معاملهردیف
26,806,5101,792,506,666,585180,360,719هنگ كنگ1
19,324,1621,512,520,366,404152,246,194امارات متحده عربي2
16,106,4951,365,304,203,346137,300,884آلمان3
9,361,014667,137,445,20167,261,757فدراسيون روسيه4
5,916,830610,496,700,06061,541,527جمهوري عربي سوريه5
5,754,183449,127,424,08945,189,880عراق6
2,877,654302,801,215,39430,419,029هند7
4,670,050301,246,363,90030,329,700ويتنام8
2,707,333272,958,017,54927,512,774لبنان9

2,989,510227,512,294,10022,965,355بلژيك10
2,364,100177,429,645,38017,849,350پاكستان11
2,180,670164,157,496,06016,495,332تايوان12
1,927,989162,262,994,58616,348,307مصر13
1,636,480125,779,554,12512,667,264تركيه14
1,335,50097,252,946,3009,785,897اسپانيا15
1,138,15584,333,378,9798,534,291اوكراين16
950,66368,593,165,5886,929,852قزاقستان17
919,93766,104,104,0296,678,331تاجيكستان18
732,15062,354,908,2286,291,738كويت19
804,28458,801,566,5045,931,801افغانستان20

وارد خواهد ش��د. غالب خريداران محلی قب��لًا قراردادهای 
س��اليانه منعقد و پس��ته مورد نياز خود تا محصول آتی را به 
قيمت های 6500 ت��ا 7600 دلار- تن ) قيم��ت خام( رزرو 
كرده اند. اما اگر كس��ی امروز بخواهد قرارداد جديدی ببندد، 
قيمت ها بالاتر از 10000 دلار- تن خواهد بود. گزارش��ی از 
معامله پسته شور و برش��تهExtra No.1 21/25 در قيمت 
11000 دلار- تن واصل شده است. قيمت مغز پسته اعلاء تا 

18500 دلار- تن گزارش می شود. 
  Extra No.1 21/25  .قيمت در اروپا بس��يار بالاس��ت

برای قراردادهای جديد به قيمت بالاتر از 10500 دلار- تن 
عرضه می شود. حجم خريدها  به شدت كاهش يافته است. 

بنظر می رسد قيمت ش��روع فصل جديد آمريكا بالاتر از 
متوسط سال های پيش باش��د. هنوز برای تخمين زود است. 
محصول ايران، وضع هوا، سياس��ت های نامعلوم پارامونت، 
وضع بازار جهانی، وضع دلار، ميزان مصرف داخلی، و مصرف 

چين از عواملی است كه تعيين كننده خواهند بود. 
تخمين های زودرس غير دقيق بي��ن 7000 تا 8500 دلار 
برای جنس صادراتی Extra No.1   21/25  نوسان دارند. 

شرح تعرفه: پسته , تازه  یا خشک کرده -  منبع: گمرک ایران

صادرات پسته ایران در سال 1388 به 20 کشور اول خریدار

آخرین اخبار از پسته آمریکا
 به گزارش كميس��يون كش��اورزی ك��ه 23 فروردين ماه 

دريافت شده توجه فرماييد: 
»فصل شكوفه آغاز ش��ده. بر خلاف محصول قبلی تقارن 
زمانی نر و ماده خوب بوده است. گرچه از نظر تقويم باغی، 
امسال يک  س��ال ناآور اس��ت اما تخمين های اوليه حاكی از 
وجود محص��ول متوس��ط در حجمی ح��دود 160 هزار تن 

می باشد. 
* امريكا زمستان سرد و مرطوبی را پشت سر گذاشته، در 
هفته پيش، هوا گرمتر و خشک تر ش��ده كه برای كشاورزان 
مطلوب است. خطر س��رمازدگی در كاليفرنيا به اندازه ايران 
جدی نيست. اين مساله غالباً پتانسيل خسارتهای كوچكتری 
از ايران را دارد. تاكنون گزارش��ی از خسارت سرما دريافت 
نشده است.مصرف داخلی امريكا در ماههای پاييز و زمستان 
فصل جاری خيلی خوب ب��وده ولی در پ��ی افزايش قيمت 
فروش شركت های بزرگ در ماههای اخير كه با فاصله زمانی 
سبب افزايش قيمت خرده فروشی شده مصرف در آپريل رو 
به كاهش گذاش��ته اس��ت. پارامونت به خريداران آمريكايی 
توصيه كرده با افزايش قيمت خرده فروش��ی به حفظ ذخاير 
خود تا محصول جديد بپردازند؛ چ��ون احتمال دارد نتوانند 

پسته بيشتری بيابند.
بنظر می رسد نه تنها پارامونت، بلكه 7 بازيگر اصلی ديگر 
عملًا ذخيره نافروش كمی دارند. اين اولين سال در سالهای 
اخير است كه پسته آمريكا بدون موجودی كهنه به فصل جديد 

ارزش دلاريارزش ریاليوزن)کیلوگرم(
118,802,0299,216,552,533,921927,909,046

کل رقم صادرات  پسته به 68 کشور

مشکل بهداشتی پسته آمریکا 
در ژاپن

در ماههای دس��امبر 2009 تا فوريه 2010 حداقل 13 كانتينر پس��ته 
آمريكايی در بنادر مختلف ژاپن مرجوع شد. تمامی محمولات از سوی 

يک شركت باغدار- صادركننده بزرگ آمريكايی صادر شده بود. 
همه محمولات بعلت آلودگی به حش��ره كش Acetamiprid در 
مقادير بالاتر از حد مجاز رجوع شده بودند. حد مجاز 0.01ppm بود، در 
حاليكه محمولات آلودگی بين  0.02 تا 0.05  يعنی 2 تا 5 برابر حد مجاز 
را نش��ان می دادند. گرچه اين ميزان مرجوعی بيش از 5 درصد صادرات 
پسته امريكا به ژاپن بود، اما سبب نشد موتور تحريم پسته امريكا در ژاپن 
روشن شود. بررس��ی علت اين امر برای صنعت پس��ته ايران درس آموز 

است. توجه فرمائيد: 
* فروشنده آمريكايی و خريدار ژاپنی به محض يافته شدن آلودگی در 
اولين محموله يک “ برنامه كنترل مضاعف اختياری” در پيش گرفتند. آنها 
محمولات بار نشده از امريكا و محمولات روی آب وارد نشده به ژاپن را 
علاوه برآزمايشهای اجباری دولتی، تحت آزمايشهای اختياری خود قرار 

دادند و به تبادل جدی نتايج با دولت پرداختند. 
* مزرعه دار آمريكايی اس��ناد لازم را به طرف ژاپن��ی عرضه كرد كه 
نشان می داد ملاحظات كافی GAP در مورد حشره كش مورد نظر بعمل 
آمده است. سازنده ماده شيميايی يک شركت ژاپنی بود و سمپاشی دقيقاً 
مطابق دستورالعمل انجام شده بود. آنها ثابت كردند دستورالعمل سازنده 
سم غلط بوده و سبب می شده ميزان باقيمانده در ميوه پسته بالاتر از ميزان 

مندرج اسناد باشد. 
* مزرعه دار امريكايی ضمن متوق��ف كردن بارگيری جديد به طرف 
ژاپنی اطمينان داد ك��ه با تمهيد تدبير جدي��د GAP در مزرعه و اصلاح 

دستورالعمل مبارزه با حشره، اين آلودگی در سال آتی تكرار نمی شود.
سيستم تعيين حدود مجاز در ژاپن بر دو ليست استوار است:  موادی 
كه مورد بررس��ی قرار گرفته و حدمجاز بهينه برای آنها تعيين ش��ده در 
Positive List ق��رار دارن��د. بقيه م��واردی كه هنوز مورد بررس��ی و 
 تعيين حد بهينه ق��رار نگرفته اند، همگی حد مجاز خيلی س��خت گير از

 0.01ppm  را دارند. 
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*دفترمرکزي انجمن- کرمان: بلوار جمهوری اسلامی ، خیابان شهید لاری نجفی)20 متری نادر (، کوچه شماره2، طبقه فوقانی شمالی  
بانک کار آفرین- کد پستی:76196-43149

تلفن: 93-2477691- 0341 / نمابر: 0341-2477690
KERMAN@PISTACHIOIRAN.COM:پست الکترونیکي

* دفتر انجمن-  تهران: میدان هروی، خیابان وفامنش، خیابان آزادی، پلاک 57، طبقه5، واحد 11- کد پستی: 166971-6565
تلفن: 22966928،9-021/  نمابر: 021-22957999

TEHRAN@PISTACHIOIRAN.COM:پست الکترونیکي
INFO@PISTACHIOIRAN.COM

WWW. PISTACHIOASSOCIATION.COM:سایت انجمن پسته
khabarnamep@yahoo.com:ایمیل خبرنامه

نشریه خبري تحلیلي انجمن پسته ایران

زمان تحويل
محصول هر  كيلو نقدي )تومان (

درجه پسته رقم
تازه رفسنجان تهران

نيمه دوم فروردين ü 8100
32- 30 استاندارد )معروف به اروپايی( üفندقی خندان حدود 8000

نيمه دوم فروردين
ü 7300

32-30 ) كيل 50( فندقی
ü دهن بست  حدود 7300

قیمت پسته معامله شده دربازار تهران و رفسنجان 

دبير بخش فعال كشاورزي و روستايي جشنواره ملي جوان ايراني گفت: در حال حاضر 
جوانان كرماني ركورددار ثبت نام در بخش فعال كشاورزي و روستايي هستند. 

به گزارش س��تاد خبري جش��نواره ملي جوان ايراني، عليرضا بزرگي افزود: استقبال 
بسيارخوبي از اين بخش جش��نواره شده و به ترتيب جوانان اس��تان هاي كرمان، تهران، 
كرمانشاه، خراس��ان جنوبي، اصفهان، اردبيل، چهارمحال و بختياري،  بيشترين اعضاي 

شركت كننده در اين قسمت هستند. 
بزرگي گفت: بخش كشاورزي و روستايي جش��نواره ملي جوان ايراني در 10 محور: 
جوان فعال در بخش دام و طيور، صنايع دستي و روستايي، منابع طبيعي و محيط زيست، 
شيلات و آبزيان، زراعت و باغباني، صنايعي تبديلي و تكميلي، كشاورزي، خدمات فني، 

مهندسي و كشاورزي، عشاير، دهيار برگزار مي شود. 
خبرگزاری ایسنا-89/1/18

حضور پر تعداد جوانان كرماني 
در جشنواره ملی جوان ایراني

رييس سازمان اس��تاندارد و تحقيقات 
صنعتي ايران گفت: تاكنون 14 هزار عنوان 
استاندارد ملي در كشور تدوين شده كه 30 
درصد آن مربوط به دو سال گذشته است 

برزگ��ری اف��زود: در بخ��ش كيفيت 
كالاهاي تولي��دي، بي��ش از 2400 عنوان 
اس��تاندارد پيش بيني ش��ده و 200 پروانه 
اس��تاندارد به محصولات ايراني داده شده 

است 

وي با اشاره به اين كه سازمان استاندارد 
تاكنون 700 آزمايشگاه در بخش خصوصي 
راه اندازي كرده، اظهار داش��ت: 31 هزار 
كارشناس تحصيلكرده دانشگاهي در اين 

آزمايشگاه ها فعاليت دارند.
برزگ��ری با اش��اره به اين ك��ه تدوين 
استانداردهاي جهاني”زعفران” و “پسته” 
توسط ايران صورت مي گيرد، گفت: رنگ 
زعفران ايران در جهان ش��اخص است و 

ايران سعي كرده در تدوين استانداردهاي 
جهاني زعفران، رنگ را جزو استانداردهاي 
ش��اخص قرار دهد تا عمده بازار جهاني 

بخش زعفران در اختيار ايران باشد. 
دبيرخانه های تدوي��ن اس��تانداردهاي  
جهاني: آرايش��ي و بهداش��تي، كودهاي 
شيميايي، مواد شوينده و بسته بندي مواد در 

ايران مستقر است. 
خبرگزاری دانشجویان ایران -89/1/21

تدوین استانداردهاي جهاني »زعفران« و »پسته« توسط ایران 

پوست پسته خاصیت 
ضد میکربي دارد

پژوهشگر گروه تكنولوژي مواد غذايي 
دانشگاه تربيت مدرس، شرايط استخراج و 
خالص سازي تركيبات فنوليک پوست سبز 
پسته را بهينه سازي و خواص بيولوژيک و 

كاربردهاي آن را بررسي كرد. 
احمد رجايي ف��ت: تركيبات فنوليک،  
متابوليت هاي ثانويه اي در گياه اس��ت كه 

آثار سلامت بخش دارد. 
وی در توضي��ح خ��واص بيول��وژي 
عصاره ها در پوست پس��ته اظهار داشت: 
عصاره آبي خام و خالص شده پوست سبز 
پس��ته داراي فعاليت آنتي اكسيداني قوي 
اس��ت كه حتي در برخي آزمايش ها اين 
 )BHT( مق��دار از تركيبات اس��تاندارد

بيش��تر نش��ان داده اس��ت .همچنين اين 
عصاره داراي فعالي��ت ضدميكربي روي 
باكت��ري ه��اي گ��رم مثبت »باس��يلوس 
سرئوس« و »استافيلوكوكوس اورئوس« 
بود ك��ه اي��ن عص��اره خالص ش��ده در 
پوست سبز پسته رقم احمد آقايي از خود 
خاصيت ضد جهش زايي در مقابل تركيب 

نيتروفلورن نشان داد.

مهندس شريفي رئيس مركز تحقيقات كشاورزي داراب و سرپرست هيأت گفت: هدف از 
اين سفر بررسي امكان تغيير الگوهاي كشت در منطقه داراب با محوريت درخت پسته و كار بر 
روي الگوهاي باغي كاشت اين محصول است. وي محدوديتهاي حاصل از خشكسالي، كاهش 
ميزان آب در منطقه، تغيير كيفيت آب و خاك ناشی از خشكساليهاي پياپي و افزايش آفات و 
بيماريها در مركبات كه عمده ترين محصول باغي منطقه اس��ت را از دلايل عمده نياز به تغيير 
الگوي كشت و انتخاب الگوهايي با محوريت بهينه سازي مصرف آب در منطقه داراب فارس 
برشمرد. شرايط گياه پسته از جمله: نياز آبي پايين و مقاومت در برابر تنشهاي خشكي و شوري 

و نيز كاركرد اقتصادي مناسب، آن را به عنوان محصول جايگزين در منطقه مطرح كرده است.

افزایش صادرات کالاهای غیر نفتی در برنامه پنجم »پسته« جای مرکبات را می گیرد؟
بابک افقهی معاون وزير بازرگانی و رييس سازمان توسعه تجارت ايران هدف گذاری سازمان توسعه 
تجارت برای برنامه پنجم توسعه را رشد 14/7 درصدی صادرات غير نفتی اعلام كرد. افقهی با اعلام اين 
مطلب كه اين برنامه با همكاری و مس��اعدت بخش خصوصی طی يک سال و نيم كارشناسی، تدوين 
شده است، گفت : پيش بينی شده كه صادرات كشور در مجموع 5 ساله برنامه پنجم توسعه به 182 ميليارد 
دلار بالغ شود و هم چنين نسبت صادرات به واردات در سال آخر برنامه پنجم توسعه به 68 صدم درصد 
افزايش يابد.او هدف گذاری سازمان برای صادرات خدمات را در طول برنامه پنجم در حدود 64 ميليارد 
دلار اعلام كرد و اظهار داشت : در اين بخش برای سال های اول تاآخر برنامه پنجم، ميزان هدف گذاری 

شده در بخش صادرات خدمات به ترتيب 8/1 ، 9/7 ، 12/1 ، 15/1 و 18/8 ميليارد دلار است.

بقیه از صفحه اول


